
1Plaça de la Vila

AJUNTAMENT DE TIANA BUTLLETÍ D’INFORMACIÓ MUNICIPAL Núm. 17 Novembre del 2024 Distribució gratuïta

Plaça de la Vila
Bon balanç 
de l’estiu: cap 
robatori en 
domicilis
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pels infants
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TIANENCS

Àlvar Suñol i Frida 
Cisa: l’art de Tiana, 
de l’avi a la neta

Tiana tindrà una nova 
promoció de pisos de lloguer 
social per a famílies del 
poble. L’Ajuntament vol fer 
front a un dels grans pro-
blemes de la societat actual, 
que és la dificultat d’accés a 
l’habitatge, i oferir oportuni-
tats a la ciutadania, sobretot 
a la gent jove, de tenir un 
projecte de vida sense haver 
de sortir de Tiana. 

L’Ajuntament 
i l’Àrea 
Metropolitana 
faran una nova 
promoció de 
pisos públics

CONTINUA A LA PÀGINA 3  

Per això, l’Ajuntament i 
l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona, a través de l’Institut 
Metropolità de Promoció de 
Sòl (IMPSOL), han signat un 
conveni per desenvolupar la 
nova promoció. 
“El preu de l’habitatge s’ha 
disparat a tot arreu, també 
a Tiana, i la construcció 
d’habitatge assequible és 
una de les millors polítiques 

que les institucions tenim 
el deure d’impulsar per 
revertir-ho”, diu l’alcalde, 
Isaac Salvatierra. 
L’IMPSOL ja té quatre pro-
mocions a Tiana, amb 140 
habitatges, i una gran expe-
riència en la construcció de 
pisos públics. Per això, per 
a Salvatierra, és “una bona 

Reunió del Consell Assessor d’Urbanisme de Tiana amb l’Institut Metropolità de Promoció de Sòl (IMPSOL) de l’AMB. AJ TIANA

Aposta per l’habitatge públic
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Cinc parcs estrenen 
pèrgoles per esmor-
teir el sol i la calor. 
Les ubicacions, les 
han triades nens i 
nenes de Tiana al 
Consell d’Infants. 

Butlletí d’informació municipal | Ajuntament de Tiana | Núm. 17 | Novembre del 2024
Distribució: 3.400 exemplars | Edita: Ajuntament de Tiana | Redacció i maquetació: Bífidus Produccions 
Dipòsit legal: B. 18569-2022 | Col·laboració: Oriol Casanovas, Abril de Cruz

Versió 
online: 

Plaça 
de la Vila

Les polítiques 
d’habitatge 
han de venir 
acompanyades 
de propostes 
i solucions 
concretes, 
efectives

LES CLAUS DEL MES

1
Parlen 
els joves 
Tres joves de 
Tiana expliquen en 
aquest butlletí les 
dificultats d’accés 
a l’habitatge. Val 
la pena llegir què 
diuen. 

3
Ombres
als parcs2

Menys 
robatoris 
Les polítiques de 
seguretat ciutadana 
estan donant resul-
tat. Ho demostren 
les dades: zero roba-
toris en domicilis 
aquest estiu. 

Isaac 
Salvatierra

ALCALDE El preu mitjà del lloguer a Tiana 
és de 1.054 euros al mes, entre 
els més alts de Catalunya. 
Som un dels 140 municipis 
catalans declarats amb mercat 

d’habitatge tens, en risc de no disposar 
d’habitatges de lloguer a preu asse-
quible. Qui no coneix alguna família 
tianenca, algun jove, que ha hagut de 
marxar del poble perquè no podia pagar 
el lloguer?

Com a alcalde de Tiana, em sento hereu 
de les polítiques d’habitatge que han 
impulsat els governs anteriors. Des de 
les cases de la Ciutadella, ara fa 40 anys, 
fins a l’última promoció de Vessants 2, 
aquesta última fruit d’un gran acord po-
lític per refer el projecte inicial i evitar 
que tots els vehicles no sortissin per la 
Riera i en compliquessin la mobilitat. 
Però no n’hi ha prou. Dels 476 habitat-
ges públics construïts a Tiana des del 
1985, només 86 son de lloguer. I, tret de 
l’última promoció de Vessants 2, la resta 
de parc públic de compra opera ja de 
facto com a habitatge privat perquè els 
adjudicataris se’l poden vendre a preu 
de mercat.

Davant aquest escenari, què cal fer? 
Cal actuar? Sí. Doncs, arremanguem-
nos. L’escalada constant del preu de 
l’habitatge ha fet que els diferents ni-

vells de les administracions hagin des-
plegat una sèrie de mesures de xoc, amb 
un ampli suport polític, per revertir la 
situació. Des de reformes legislatives 
fins a la construcció d’habitatges a preu 
assequible.

Les polítiques públiques d’habitatge 
han de venir acompanyades de pro-
postes i solucions concretes, efectives, 
que es puguin desenvolupar ara i aquí, 
d’acord amb les necessitats actuals. 
Proposar uns terrenys que no estaran 
disponibles fins d’aquí uns anys o que 
no compleixen els requisits tècnics no 
és una proposta, és un brindis al sol. 
L’únic terreny disponible, ara i aquí, per 
fer habitatge de lloguer per a famílies 
de Tiana, d’acord amb els criteris dels 
serveis tècnics, és el de Can Gaietà. Cap 
grup ha presentat cap alternativa via-
ble. Cal recordar, a més, que els grups 
que diuen oposar-se als habitatges de 
Can Gaietà, en realitat hi han votat a 
favor al ple de l’AMB: sense el seu vot, el 
conveni aprovat no s’hauria pogut tirar 
endavant.

Treballem pel poble viu. Més poble, més 
comunitat. Que tothom se senti part 
Tiana, sense excloure ningú. I el primer 
que cal és que els nostres joves i no tant 
joves no l’hagin d’abandonar perquè no 
hi poden viure.

Que ningú no hagi de 
marxar de Tiana pel 
preu de l’habitatge
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notícia” comptar ara també 
amb la seva col·laboració. 
La promoció es farà en uns 
terrenys municipals, al 
carrer de Cals Frares, 29-
33. L’Ajuntament va oferir 
quatre possibles ubicacions, 
i l’IMPSOL va acabar triant 
la de Can Gaietà, perquè és 
“l’única en què a dia d’avui 
es pot executar l’obra”, diu 
el coordinador tècnic de 
l’IMPSOL, Josep Maria Bo-
rrell: “Per fer una promoció, 
cal que els terrenys estiguin 
disponibles i sigui viable 
construir-hi des dels punts 
de vista tècnic i econòmic”, 
com passa a Can Gaietà.

Dret a l’habitatge 
L’obra es pot fer per la llei 
del Dret a l’Habitatge, que 
permet construir pisos 
públics en terrenys reser-
vats per a equipaments. “La 
llei ho va establir perquè en 
zones com l’àrea de Barce-
lona hi ha escassetat de sòl”, 
explica Borrell, i això permet 
atendre ràpidament la de-
manda de pisos assequibles. 
Quan es construeixen 
en sòls qualificats com a 
residencials, s’anomenen 
pisos protegits, i, quan es fan 
en sòls per a equipaments, 
es diuen pisos dotacionals, 
però, segons el coordinador 
de l’IMPSOL, són “exacta-
ment el mateix”. Només hi ha 
una diferència, que fa que 
promocions com la de Can 
Gaietà siguin encara més 
interessants per facilitar 
l’accés a l’habitatge: els pisos 
no es podran vendre mai, i 
sempre seran públics i de 
lloguer per a gent de Tiana.
Això és important perquè, 
dels 476 pisos de promoció 
pública que s’han fet a Tiana 
des del 1985, només 86 són 
de lloguer. 
Tant l’Ajuntament com 
l’IMPSOL garanteixen que 
hi haurà zones d’ús públic 
a tot l’entorn de la cons-

Pisos de lloguer per a famílies que 
viuen a Tiana o hi volen tornar

NOVA PROMOCIÓ

PROMOCIONS I DATES
HABITATGE PÚBLIC A TIANA 1985-2024

PATRONAT FASE 1 1985

VENDA Ara de propietat privada LLOGUER Ara de propietat pública

109

CAMÍ DEL MIG 2005

29

EL CARMELITÀ 1999

42

CREU DE TERME 2012

60

VESSANTS 2 2021

62

PATRONAT FASE 2 1993

17

CAN JORDANA 2009

55

CAN GAIETÀ 2001

16

CAN GAIETÀ, 38-40 2012

69

VESSANTS 2 2021

17

trucció, i que alguns espais 
interiors es podran destinar 
a equipaments d’ús social, 
com ja passa amb la veïna 
sala Dioptria. 

Gran interès pels pisos
Aquest hivern, l’Ajuntament 
de Tiana i l’IMPSOL 
convocaran el concurs 
d’arquitectes, d’on sortirà el 
projecte definitiu, triat amb 
criteris d’innovació, sosteni-
bilitat i adaptació a l’entorn. 
Tot el procés, el supervi-
sarà el Consell Assessor 
d’Urbanisme de Tiana 
(CAUT), format per experts 
i representants dels grups 
polítics i de la ciutadania. A 
la reunió dels tècnics amb el 

CAUT, també hi va assistir 
un representant de la nova 
associació de veïns de Can 
Gaietà, que hi està en contra.
Els pisos seran per a famílies 
de Tiana. Les bases fixaran 
que caldrà haver estat em-
padronat al poble almenys 
per tres anys per optar-hi. 
Ara mateix, hi ha 154 
persones de Tiana en llista 
d’espera de pisos de pro-
tecció oficial. Des que es va 
anunciar, la pàgina sobre la 
promoció del web municipal 
ha rebut més de mil visites, 
i el WhatsApp, 130. També 
hi ha hagut 42 peticions 
d’informació amb visites 
a l’Ajuntament, per correu 
electrònic o per telèfon.

130 consultes 
per WhatsApp, 
42 directament 
a l’Ajuntament 
i més de mil 
visites al web 
municipal en 
tres setmanes 
demostren el 
gran interès 
que ha 
despertat la 
promoció 
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PREGUNTES 
I RESPOSTES 
SOBRE LA NOVA 
PROMOCIÓ

PISOS PÚBLICS

Per què cal fer una nova promoció de pisos 
públics?
Perquè l’accés a l’habitatge és un dret bàsic de la ciu-
tadania i perquè els joves cal que tinguin un futur a 
Tiana i no hagin de marxar-ne. Avui, llogar un pis és 
una odissea: el segon trimestre d’aquest any, segons 
dades de l’Incasòl, un habitatge de lloguer costava 
de mitjana a Tiana 1.054 euros al mes, un 45% més 
que fa una dècada. I cal que totes les administracions 
públiques, també l’Ajuntament de Tiana, facin tot el 
que estigui a les seves mans per posar-hi solució.

1 Quin paper té l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona en aquesta promoció?
L’Ajuntament de Tiana i l’AMB han signat un con-
veni per tirar endavant aquesta nova promoció. 
L’AMB la finançarà i s’ocuparà de fer les licitacions i 
d’executar l’obra.

5

Què és exactament el que vol fer 
l’Ajuntament de Tiana?
Una promoció de pisos de lloguer social a preus rao-
nables, fixats per la llei, per a persones de Tiana.

2

Quants pisos hi haurà exactament? I com 
seran?
L’Ajuntament compta que seran una quarantena de 
pisos, però això encara no se sap exactament perquè 
l’AMB organitzarà un concurs d’arquitectes, i d’aquí 
sortirà la proposta guanyadora. Els arquitectes que 
vulguin optar a fer la promoció hauran de presen-
tar les seves idees, i l’AMB i l’Ajuntament de Tiana 
valoraran conjuntament que els habitatges siguin 
flexibles, sostenibles, innovadors i que s’adaptin bé 
amb l’entorn. Un cop decidida la proposta arquitec-
tònica, es podrà saber exactament quants pisos hi 
haurà i com serà la promoció. 

6

I aquests pisos seran de debò per a persones 
de Tiana?
Sí. L’Ajuntament vol que la gent del poble tingui 
l’oportunitat de quedar-s’hi a viure pagant un preu 
raonable. Per això, les bases de la nova promoció 
establiran com a requisit haver estat empadronat a 
Tiana almenys els últims tres anys.

3

I, un cop s’hagi triat la millor proposta, què 
passarà?
L’AMB traurà a concurs les obres, i l’empresa que 
guanyi construirà la promoció. Un cop les famílies ja 
hi visquin, l’AMB s’ocuparà de la gestió i el manteni-
ment.

7

Què és l’Àrea Metropolitana de Barcelona?
L’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB) és una ad-
ministració pública formada per 36 municipis, entre 
els quals Tiana, que coopera amb els ajuntaments en 
polítiques de medi ambient, urbanisme, transport 
i, entre altres coses, també habitatge. A Tiana, hi té 
una llarga experiència, i ja hi ha fet quatre promo-
cions amb 140 pisos públics.

4

Com seran els pisos?
A l’espera de definir el projecte arquitectònic, el 
conveni amb l’AMB estableix que han de ser habitat-
ges innovadors, sostenibles, accessibles i adaptats a 
l’entorn.

8
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I com es decidirà per a qui són els pisos?
Se sortejaran entre totes les persones que complei-
xin els requisits. L’Ajuntament de Tiana redactarà 
les bases i, per tant, fixarà les condicions, amb la 
participació del Consell Assessor d’Urbanisme. Un 
dels requisits serà ser veí del poble i haver-hi estat 
empadronat almenys els últims tres anys.

9

Per què s’ha triat aquesta ubicació?
L’Ajuntament va posar a disposició de l’AMB diversos 
solars. I, l’AMB, aplicant criteris tècnics, va triar el 
de Can Gaietà, perquè és un terreny, propietat de 
l’Ajuntament, i compleix tots els requisits per fer la 
promoció: té la qualificació urbanística pertinent, és 
prou gran i està disponible.

11

Què significarà la nova promoció per a Can 
Gaietà?
La promoció de pisos de lloguer social és positiva 
per a tot el poble, però sobretot per a Can Gaietà, 
perquè ajudarà a vertebrar la zona. Quan es facin 
les obres, s’intervindrà en l’entorn, procurant que 
sigui verd, digne i en harmonia amb els edificis veïns. 
L’Ajuntament treballarà per millorar la connexió de 
Can Gaietà amb el nucli antic del poble. I la promoció 
ajudarà a crear un centre de vida a la zona de Cals 
Frares, on recentment ha obert l’espai Dioptria, amb 
estudiants, emprenedors, gent jove i noves oportuni-
tats de vida.

12

Com és que es pot fer una promoció de pisos 
en un solar qualificat d’equipaments?
Perquè així ho estableix la Llei del Dret a l’Habitatge 
precisament per facilitar que es facin més pisos de 
lloguer social en aquest tipus de terrenys. La llei 
estableix que, als solars qualificats com a zones 
d’equipaments, s’hi podran fer “habitatges dotacio-
nals”, que no són res més que pisos per a persones 
amb “dificultat d’emancipació”: és a dir, gent jove, 
però també persones grans o persones amb discapa-
citats, per exemple.

13

Fins ara, com s’ha donat a conèixer el projec-
te i com l’ha treballat l’Ajuntament?
Fa dos anys, l’Ajuntament va començar a treballar 
amb l’AMB per desenvolupar el projecte, tal com 
explicava aquest mateix butlletí. Més tard, va passar 
pel Consell Assessor d’Urbanisme de Tiana. El juliol 
passat, el ple municipal va aprovar el conveni, que 
l’Ajuntament i l’AMB van signar el 26 de setembre a 
la seu de l’Àrea Metropolitana de Barcelona.

15

I, per tant, no serà un centre assistit ni tute-
lat, sinó una promoció de pisos per a famílies 
de Tiana?
Exactament. No serà un centre assistit ni tutelat, serà 
una promoció d’habitatges de lloguer per a famílies 
de Tiana a preus assequibles.

14

On es farà aquesta promoció de pisos de 
lloguer públic?
Al carrer de Cals Frares, 29-33, a Can Gaietà.

10

Com puc tenir-ne més informació?
A través del WhatsApp de l’Ajuntament de Tiana, en-
viant un “hola” al telèfon 93 395 50 11.  O bé entrant al 
web municipal: tiana.cat/habitatge.

16

Per obtenir més 
informació, 
pots fer servir 
el WhatsApp 
municipal (envia 
la paraula “hola” 
al 933955011) 
o bé entrar al 
web tiana.cat/
habitatge
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Els preus als núvols, la falta 
d’oferta i els sous estancats 
estan condemnant tota una 
generació a enfrontar-se a 
un problema que fa tron-
tollar la vida: la dificultat 
d’accés a l’habitatge. I no és 
un problema només perso-
nal, amenaça també el futur 
de Tiana com a poble viu, 
dinàmic, i amb oportunitats 
per a la gent jove. 
“En quinze anys, els preus 
s’han disparat de manera 
abismal. Arriba un punt 
que deixes de mirar anuncis 
perquè et poses trista, et 
desanimes, són preus que 
atempten contra la dignitat 
humana”, explica Clara Sun-
yer, tianenca de 35 anys. Viu 
amb la mare, jubilada, i un 
germà en un pis d’una masia 
reformada, i fan pinya entre 
els tres per pagar el lloguer: 
“O ens ajudem entre nosal-
tres o és impossible pagar 
els preus actuals”, diu. 
Al pis on s’estan ara tenen 
contracte per dos anys: “És 
l’únic marge que tenim”. 
Després, s’hauran de buscar 
la vida, i la situació els esga-
rrifa: “Som de Tiana de tota 
la vida i ens agradaria molt 
no marxar-ne, però és que 
l’escenari és nefast”.

Obligades a marxar
L’Anna Figueras (25 anys) i 
dues amigues seves ja han 

NECESSITATS

hagut de desistir. Es van 
independitzar fa tot just 
un mes, i volien quedar-se 
a viure a Tiana, però no ho 
van aconseguir per la falta 
d’oferta a preus raonables. 
“Buscàvem un pis prou gran 
com per poder-hi conviure i 
que fos assequible, però viu-
re soles amb els preus d’ara 
és impossible i no ens ho 
podem permetre”, recorda.
Al final, es van acabar 
instal·lant a Barcelona. Allà, 
els pisos no són pas més 
barats que a Tiana, però 
almenys hi ha més oferta i 
n’hi van acabar trobant un 
que els va fer el pes. Sent 
tianenques com són, tenen 
al cap de tornar al poble al-
gun dia: “Ens considerem de 

Per què cal fer 
pisos públics 
ara més que mai 
L’experiència de 
3 joves de Tiana

La dificultat 
d’accés a 
l’habitatge 
amenaça 
el futur de 
Tiana i frustra 
els joves

Tiana, és on hem fet la vida 
i, si n’hem marxat, ha estat 
només perquè no hem tingut 
cap altre remei”. Però, per-
què això passi, cal que apare-
gui l’oportunitat d’establir-
se en un pis assequible i on 
puguin viure totes tres. Fins 
ara no hi ha hagut manera.

El paper dels pisos públics
Les promocions de pisos 
públics són una oportunitat 
perquè les persones es pu-
guin quedar al poble, i fins 
i tot, perquè aquelles que 
ja n’han hagut de marxar 
puguin tornar-hi. És el que li 
va passar al Roger Valls (32 
anys), gràcies a la promoció 
de Vessants 2, del 2021. 
Ell és tianenc, però vivia a 

Badalona, i feia temps que 
li rondava pel cap la idea 
de tornar. Té clar que, si 
no hagués estat pels pisos 
de Vessants 2, no ho hau-
ria aconseguit: “Gràcies a 
aquests pisos, puc viure a 
Tiana” i, per això, ho agraeix 
molt: “La vida ens ha canviat 
cap a bé”. 
El que més li agrada de 
Tiana és “la tranquil·litat que 
s’hi respira”. Li agrada sortir 
a passejar a les tardes i tam-
bé el fet que hi té la majoria 
d’amics i amigues: “Per a no-
saltres, és molt fàcil quedar 
i fer coses al poble, fer vida 
en comunitat”. També desta-
ca que, als pisos de Vessants 
2, hi ha molta gent jove, i “és 
molt fàcil crear vincles”.

Clara
Sunyer
“Ens agradaria no marxar, però l’escenari és nefast”

Anna
Figueras
“No volia marxar, però no he tingut més remei”

Roger
Valls
“Si no fos pels pisos públics, no podria viure a Tiana”
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Menys robatoris que mai a Tiana
El reforç del cos, avalat per les dades

DIA DE LA POLICIA

El Cap de la 
Policia destaca 
“la dedicació, 
la il·lusió i el 
sacrifici” dels 
seus agents: 
“Us fa molt 
grans”

L’alcalde va aprofitar el Dia de la Policia per reclamar més mitjans a la Generalitat. AJ TIANA

PLA DE PROTECCIÓ A LA LLAR

PLA PREVENTIU
La Policia ha activat el 
Pla de Protecció a la 
Llar, un pla preventiu de 
robatoris en domicilis 
que es fa amb Mossos 
d’Esquadra. S’activa ara 
coincidint amb època 
de festius (Tots Sants, 
Puríssima, Nadal...).

ACCIÓ ESTRATÈGICA
El Pla comporta punts 
de control en zones 
sensibles. Els agents fan 
vigilàncies en llocs es-
tratègics per identificar 
sospitosos i evitar roba-

toris. I es reforcen amb 
càmeres, que permeten 
recuperar imatges de 
vehicles o sospitosos, 
i el dron, que s’activa 
puntualment.

SI MARXES, AVISA
Si marxes de pont, 
fes-li-ho saber a la 
Policia Local. Pots fer-
ho escanejant el QR, 
informant dels dies 
que marxes i donant un 
telèfon perquè 
et puguin lo-
calitzar en cas 
d’emergència.

Les dades dels últims mesos 
confirmen la millora de la 
seguretat i la prevenció a 
Tiana. L’estiu es va tan-
car amb zero robatoris a 
l’interior d’habitatges entre 
els mesos de juliol, agost i 
setembre, i a l’octubre els 
cossos de seguretat n’han 
registrat un. Tot plegat 
accentua encara més les 
diferències respecte als 
registres dels anys anteriors. 
Entre gener i octubre del 
2024, a Tiana hi ha hagut 
9 robatoris a l’interior de 
domicilis; en tot el 2023, se’n 
van registrar 41; i en tot el 
2022, 46. 
En el marc del Dia de la 
Policia, que es va celebrar a 
mitjans d’octubre, l’alcalde, 
Isaac Salvatierra, va des-
tacar que les millores i les 
innovacions tecnològiques, 
així com la nova estructura 
del cos, estan donant els 
seus fruits. L’estructura de 
comandaments amb Cap 
i sots cap, la nova patrulla 
nocturna i l’increment 
d’agents, juntament amb el 
restabliment del sistema de 
càmeres i la contractació del 
servei de dron, han contri-
buït a la millora evident de 
les dades de seguretat local.

“Calen més mitjans”
L’alcalde, però, va aprofitar 
el Dia de la Policia per re-
clamar més mitjans, un cop 
més: “Les competències en 
ordre públic són dels Mossos 
d’Esquadra i, per tant, és a la 
Generalitat a qui li pertoca 
donar aquesta seguretat”. En 
la mateixa línia, Salvatierra 
va afirmar que les policies 
locals estan assumint “unes 
competències que no els 
pertoquen i tampoc no 
reben aquesta compensació 
per part de la Generalitat”. 
L’alcalde va insistir que “hi 
ha un repte pendent, que és 
la nova Llei de la Policia de 
Catalunya” i va reclamar-ho 

al govern català.
Per la seva banda, el Cap de 
la Policia Local de Tiana, 
José Carlos Pesquera, va 
agrair la vocació de servei 
als agents: “La vostra dedi-
cació, la il·lusió i el sacrifici 
que teniu per donar sempre 
el millor per a cada veí i 

veïna, us fa molt grans”.
L’acte, a més, va distingir 
agents que han ajudat a 
resoldre casos significatius 
en l’últim any i també a per-
sones i entitats de la societat 
civil que han ajudat a oferir 
un millor servei de segure-
tat al poble.
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 H I S E N D A

L’IBI del 2025, congelat
Taxa de la brossa amb més 
ajuts per a joves i gent gran

ORDENANCES FISCALS

L’Impost de Béns Immobles 
(IBI) que paguen les famí-
lies de Tiana es mantindrà 
congelat el 2025, i a més, 
es millorarà la bonifica-
ció per a les llars que han 
instal·lat plaques solars. Ho 
han aprovat els regidors de 
Tiana per unanimitat en un 
ple extraordinari aquest 15 
d’octubre.
Tot i que l’Ajuntament havia 
previst una nova actualit-
zació, finalment no serà 
necessària, gràcies al fet que 
l’exercici del 2023 es va tan-
car amb més bons números 
dels que s’havien previst. 
Això va passar per l’esforç 
de contenció de despeses 
que ha fet l’Ajuntament, per 
exemple, rebaixant el con-
sum energètic dels edificis 
municipals o reduint el cost 
dels esdeveniments festius i 
culturals. 
I també perquè els ingressos 
per l’impost sobre construc-
cions —663.850 euros— i per 

l’impost sobre la plusvàlua 
—770.432 euros— van 
superar el dels exercicis 
anteriors i van millorar les 
previsions.
No obstant això, el nou 
càlcul de l’impost sobre la 
plusvàlua, que s’aplica a tot 
l’estat per sentències judi-
cials, ha deixat molt tocada 
l’economia de tots els ajun-
taments, i per això, l’alcalde, 
Isaac Salvatierra, reclama 
que “l’Estat i la Generali-
tat prenguin mesures per 
garantir-ne el finançament”.
Pel que fa a les bonificacions 
per la instal·lació de plaques 
solars, un acord pactat entre 
Junts per Tiana i Junts per 
Catalunya elimina el topall 
de 300 euros de bonificació 
fins a l’exercici del 2028.

Taxa d’escombraries
La taxa d’escombraries 
que paguen les famílies i 
els comerços s’actualitzarà 
l’any que ve perquè la llei 

obliga a tots els municipis 
que cobreixi el 100% del cost 
del servei, i fins ara queda-
va lluny. A més, l’1 d’agost 
entrarà en vigor el nou 
contracte, que contempla 
una millora de les presta-
cions i una actualització 
dels costos i dels salaris 
dels treballadors. Una flota 
nova de vehicles i màquines 
escombradores que faran un 
millor i més eficient servei 
de neteja viària.
Per tot això, l’Ajuntament 
estima que l’any que ve 
pagarà 598.738 euros per la 
recollida de les escombra-
ries. Una xifra que seria més 
alta si Tiana no fos un dels 
municipis que més recicla 
de Catalunya —un 78,6% del 
total de la brossa—, gràcies 
al sistema de recollida porta 
a porta. La taxa que pagaran 
les famílies depèn dels me-
tres quadrats de l’habitatge 
i del nombre de persones 
que hi viuen. Per exemple, 
una parella que visqui en un 
pis de fins a 90m2 pagarà 
127 euros, i una família de 3 
membres que visqui en un 
habitatge d’entre 91 i 120 m2, 
152 euros.

Més ajuts
Com sempre, hi haurà boni-
ficacions per a les famílies 
amb un nivell d’ingressos 
més baix, per les que portin 
brossa a reciclar a la deixa-
lleria i per a les que formin 
part de la xarxa de compos-
tatge casolà.
A més, els descomptes per 
als joves i per als pensionis-
tes es milloren: augmenta 
el topall màxim d’ingressos, 
i això farà que arribin a 
més famílies. Les persones 
jubilades que cobrin fins 
un màxim de 27.209 euros 
l’any pagaran un 40% menys 
de taxa d’escombraries, i 
els joves fins a 35 anys amb 
ingressos de fins a 18.139 
euros gaudiran d’un 25% de 
descompte.
Els canvis en les bonifica-
cions són fruit d’una esmena 
conjunta de Junts per Tiana 
i el regidor del PP, que es va 
abstenir en la votació al ple 
municipal. Junts per Tiana 
hi va votar a favor, i el PSC, 
ERC i el regidor no adscrit, 
en contra.

L’Impost 
de Béns 
Immobles 
no s’apujarà 
l’any que ve, 
com s’havia 
previst, 
per la bona 
evolució de 
les finances
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 V I D A  S O S T E N I B L E

Les ombres que volien els infants
Pèrgoles instal·lades en cinc parcs

MEDI AMBIENT

Un dels parcs on s’ha instal·lat una pèrgola per protegir de la calor és al de Joan Armengol i Moliner, a Can Gaietà. AJ TIANA

Les pèrgoles per fer més 
ombres als parcs infantils 
van ser la proposta més 
votada als pressupostos 
participatius de fa un any. 
Van recollir 155 vots d’entre 
les 278 persones del poble 
que van decidir votar en 
el certamen. En vista dels 
resultats, l’Ajuntament va 
recollir l’encàrrec i ara l’ha 
pogut fer realitat. 
Aquesta tardor s’han 
instal·lat cinc pèrgoles en 
parcs del poble. S’hi han 
invertit uns 50.000 euros i 
el Consell d’Infants ha tingut 
un paper fonamental en la 
tria de les ubicacions.

Llista de prioritats
L’Ajuntament va traslladar 
al Consell d’Infants una 
llista de parcs on es podien 
instal·lar les ombres i va 
deixar a criteri dels mem-

bres del Consell la seva tria. 
En concret, es va demanar 
als integrants de l’òrgan 
que establissin una llista de 
parcs on calia prioritzar la 
instal·lació de pèrgoles que 
hi fessin ombra.
Amb la llista sobre la taula, 
l’Ajuntament va fer números 
i va acordar instal·lar les 
pèrgoles a cinc parcs: el de 
Joan Armengol i Moliner, a 
Can Gaietà; el del Camí dels 
Francesos - Les costes; el de 
la Riera d’en Font; el de la 
Bòbila Jordana; i el de Can 
Puigcarbó. 
La pèrgola del parc de 
l’Antic Camp de Futbol es va 
descartar, tot i ser entre les 
prioritàries, perquè hi calia 
una ombra massa extensa 
pel pressupost que hi havia.
El regidor de Participació 
Ciutadana, Pau Seda, desta-
ca que “s’ha decidit implicar 

un òrgan de participació in-
fantil com el Consell” i posa 
èmfasi en el fet que “són 
precisament els infants i les 
seves famílies qui va més als 
parcs i, per tant, qui més se’n 
pot beneficiar”. Seda apunta, 
a banda, el bon criteri del 
Consell a l’hora d’escollir 
les ubicacions: “S’ha fet un 
repartiment que toca moltes 
zones del poble i no només 
es fixa en el centre; s’ha 
ha donat una mirada molt 
plural del poble”.
L’encarregada de supervisar 
l’execució de l’actuació ha 
estat la regidora d’Espai pú-
blic, Arbrat, Parcs i Vila flo-
rida, Núria Amado. Apunta 
que els treballs s’han pogut 
culminar en menys d’un mes 
i que han pogut encaixar les 
condicions tècniques que 
calia complir amb la volun-
tat expressada pels infants.

L’Ajuntament 
ha instal·lat 
les pèrgoles 
per fer ombra 
als parcs que 
el Consell 
d’Infants va 
definir com a 
prioritaris
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  C O M U N I T A T

Fa un any i mig que la Ruth 
va començar a treballar com 
a infermera al consultori 
de Tiana i Montgat. Quan 
va arribar, va proposar de 
crear un grup de suport a la 
lactància materna que com-
plementés les visites mèdi-
ques, que ajudés a resoldre 
els dubtes més recurrents 
entre les famílies i que creés 
vincles entre mares.
Ella mateixa va viure les 
problemàtiques associades 
a la lactància quan va ser 
mare. I recorda que el grup 
de suport que s’havia format 
a Premià, el seu municipi, 
va ser-li de gran ajuda. 
Precisament per això es va 
formar com a voluntària per 
poder-ne muntar un a Tiana 
i Montgat, que funciona des 
de l’abril del 2023.
S’hi resolen els dubtes més 
recurrents: “Hi ha mares 

que venen amb nadons 
molt petits, amb problemes 
de lactància per dolor al 
pit, clivelles... Altres que 
expressen dubtes sobre què 
han de fer per extreure’s la 
llet, o com s’han d’organitzar 
quan tornen a la feina i no 
poden estar amb el nadó 
sempre. També és habitual 

El grup de suport a la lactància materna es troba cada dimarts, de 12 a 14 h, a la biblioteca de Can Baratau. AJ TIANA

parlar de la disminució de 
les hores de son...”.  Però el 
gran potencial del grup és la 
xarxa entre mares: “Moltes 
el que necessiten és com-
partir, fer vincles, veure que 
altres passen pel mateix que 
elles i compartir-ho. Per això 
intento que moltes vegades 
siguin elles les que donen la 
resposta i jo intervinc només 
quan cal matisar o afegir 
informació important”.
Hi han passat unes 40 ma-
res. N’hi ha que ja no hi van, 
però segueixen en contacte i 
s’ajuden entre elles: “La xar-
xa que han fet es manté sola, 
les primeres fins i tot han 
fet un grup de WhatsApp 
i s’ajuden entre elles sense 
que jo hagi d’intervenir.
Només venen de tant en tant 
per resoldre dubtes con-
crets”. I, en paral·lel, es van 
acostant noves mares.

Grup de suport a mares lactants 
Respostes als dubtes més freqüents

POBLE CUIDADOR

“Moltes 
mares el que 
necessiten és 
fer vincles, 
veure que 
altres passen 
pel mateix i 
compartir-ho”

QUÈ CAL FER 
PER ANAR-HI?

CADA DIMARTS
El grup de suport a 
la lactància funciona 
tots els dimarts de 12 
a 14h, a la biblioteca 
Can Baratau. Només 
s’atura per festes 
(Nadal i Setmana 
Santa) i a l’estiu (ju-
liol i agost).

OBERT A TOTHOM
La Ruth explica que 
moltes mares venen 
al grup perquè el 
pediatra els ho ha 
recomanat, però 
recalca que el grup 
és obert a tothom i 
que no cal avisar per 
presentar-s’hi.
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banda, explica que, més enllà 
de tota mena de varietats de 
panellets, en aquesta època 
els clients és habitual que 
piquin la porta de l’Aixelà 
per comprar castanyes o 
moniatos. I ja comença a 
plantejar-se la següent fase 
de l’any: “Sense massa temps 
per rumiar, ens haurem de 
posar a treballar en els to-
rrons. En fem de tota mena, 
la majoria artesanalment, 
aquí mateix. El de xixona ens 
el fa un productor, però fa 
tants anys que hi treballem 
(des del meu besavi) que ja 
és com si fos de casa”.
El fred de les últimes set-
manes de l’any es viu millor 
amb la taula farcida de 
dolçor i tradició. I en això, a 
Tiana, tant l’Aixelà com Can 
Pau fa dècades que hi tenen 
molt a dir.

Dels panellets als torrons: Tiana, 
un rebost deliciós per tancar l’any

Els panellets i la xocolata 
són denominadors comuns 
de moltes taules de Tiana 
en aquesta època. I és que 
la tardor és una època 
especialment divertida 
per a la Georgina i l’Enric, 
dues persones que porten 
l’ofici de forner a la sang i 
que regenten els dos forns 
centenaris del poble.
A l’Aixelà, la Georgina dona 
continuïtat al negoci fami-
liar. El seu besavi feia de for-
ner a Barcelona i va arribar 
a Tiana als anys 30 per aga-
far les regnes de la botiga 
on, ara, ella continua fent de 
fornera. El negoci ha passat 
de generació en generació, 
mantenint l’essència: el tre-
ball artesanal i el tracte de 
proximitat amb els clients. 
“Som artesans i coneixem els 
nostres clients, de manera 
que podem donar-los el que 
volen i, fins i tot, de manera 
el màxim de personalitzada”, 
explica.
A Can Pau, l’Enric ha mamat 
l’ofici de forner des de ben 
petit i ha donat continuïtat 
a una botiga que va tirar 
endavant la seva mare: 
“Es va quedar viuda molt 
jove, quan nosaltres érem 
molt petits, però va poder 
sortir-se’n, i quan vam ser 
grans, tant la meva germana 
com jo, vam poder-li agafar 
el relleu”. Des dels 20 anys 
—quan va acabar el servei 
militar— que hi treballa. 
Tant ell com la Georgina, 
de l’Aixelà, coincideixen 
que la tardor és una època 
“de força feina”. Encadenen 

 C O M P R A R  A  T I A N A

1. La Georgina 
regenta el forn 
del seu besavi. 
2. L’Enric va 
agafar el relleu 
a la seva mare.

COMERCIANTS

La Carme fa gairebé 
40 anys que és 
l’ànima de Ca l’Anita. 
Va agafar la botiga 
quan els seus pares 
es van fer grans. Era 
perruquera, però va 
decidir tornar a Tiana 
perquè la botiga no 
es perdés. Sempre 
l’ha apassionat 
el tracte amb el 
client i ha traslladat 
l’essència de la boti-
ga als seus fills, que 
hi estan implicats i 
garanteixen el relleu: 
“Fem de tot, ens hem 
de reinventar cons-
tantment, i sense ells 
no podria fer-ho”.

CARME
GONZÁLEZ
Queviures Anita

 Forn de pa Enric Solà
c. Sant Jaume, 6
933 952 602
mapi_forn@hotmail.com

 Forn i pastisseria Aixelà
av. Isaac Albèniz, 26
933 952 702
fornaixela@gmail.com

 Queviures Anita
c. Bisbe Català, 1
933951952
IG: @queviures_anita

Dolces tradicions

les festes de Tots Sants i la 
castanyada —farcides de 
panellets i xocolata— amb 
les de Nadal, on el torró i les 
neules agafen protagonisme.
Pel que fa als panellets, 
l’Enric explica que se’n 
poden fer de tota mena: 
“Els de pinyons són els que 
triomfen més, tot i que tam-
bé són els més cars, perquè 
el preu dels pinyons ara ma-
teix està pels núvols. També 
són habituals els de coco, els 
de llimona o els d’ametlla. I 
aquest any, fins i tot, n’hem 
fet d’Oreo”. Segons explica, 
en el món dels panellets s’ha 
fet de tot, però el marge per 
inventar coses noves encara 
és gran. De fet, admet que 
“provar coses noves” és un 
dels aspectes que més li 
agrada de l’ofici de forner.
La Georgina, per la seva 

 ACIST
Troba-ho 
a Tiana

2

1
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40 anys d’un club que ha tocat sostre
CLUB VÒLEI TIANA

El Club Vòlei Tiana és a punt 
de fer 40 anys, i hi arriba 
en el seu millor moment. 
Fundada el 1885, l’entitat ha 
estat testimoni de l’auge del 
vòlei i, en els últims anys, no 
ha parat de créixer.
Aquesta temporada el club 
té 16 equips i mou més de 
200 persones. Hi ha un 
benjamí, dos alevins i grups 
en totes les categories que hi 
ha per sobre: infantil, cadet, 
juvenil, júnior, sènior i vete-
rans. El president, José Luis 
Folgueiras, ho té clar: “Hem 
arribat al nostre sostre”. Te-
nen el pavelló per entrenar 
dues tardes , quatre horaris 
diferents cada tarda i quatre 
pistes disponibles per fer-ho. 
L’espai just per a 16 equips.

La feina a les escoles
En José Luis destaca que des 

de fa uns anys s’ha fet “una 
gran feina de promoció a 
les escoles”. En especial, a la 
Lola Anglada. S’ha aconse-
guit que el vòlei es treballi 
també a l’escola i això ha 
atret molts infants a l’entitat. 
També hi ha nens i nenes de 
municipis veïns que venen 
a Tiana a jugar, seduïts pel 
model del club: “Cuidem la 
nostra gent, ens preocupem 
perquè tothom estigui con-
tent i s’hi sent a gust”.
En clau general, el president 
considera que el vòlei “atrau 
molt la gent perquè és un 
esport molt sa”. I afegeix que 
“el fet que hi hagi una xarxa 
pel mig fa que no hi hagi 
contacte físic amb el rival”. 
En aquesta línia, Folgueiras 
diu que “és un esport molt 
competitiu, però es viu 
d’una manera tranquil·la, 

1

3

2

4

amb respecte, companyonia 
i un fair play absolut”.

El VoleiDay i el campus
Els equips entrenen dos 
dies a la setmana i juguen 
els caps de setmana, però 
més enllà d’això el club té 
diverses cites marcades en 
vermell al calendari.
La principal és el campus 
d’estiu. S’organitza cada 
juliol, tots els matins lectius, 
i és un aparador excel·lent 
per al club per donar-se a 
conèixer a les famílies del 
poble. L’altra gran jorna-
da festiva és el VoleiDay, 
una marató de partits dels 
equips que formen el club. 
Sol ser just abans de Nadal, 
però enguany, per qüestions 
de calendari, l’entitat està 
meditant traslladar-lo a final 
de temporada.

ÀLBUM
1 El bon ambient a 
la pista ha fet créi-
xer el club. CVT

2 Tiana té equips 
des de benjamins 
fins a veterans. 
CVT

3 El pavelló, punt 
de trobada i de 
comunitat. CVT 

4 La companyo-
nia, un dels valors 
del vòlei. CVT

El club ja té 
16 equips i 
mou més de 
200 jugadors 
i jugadores

 E N T I T A T S
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 G R U P S  M U N I C I P A L S

El creixement urbanístic de 
finals del segle XX preveia 
convertir Tiana en un poble 
gran d’entre 14.000 i 15.000 
habitants. El planejament 
del 1976 defineix un poble 
estrictament residencial. 
A principis dels anys 2000, 
un acord històric entre els 
partits del govern i l’oposició 
rebaixen el sostre fins a 
10.000 habitants i protegeix 
tot l’entorn de l’Alegria. Són 
els anys de desplegament 
urbanístic més intensos. 
El poble creix a un ritme 
més ràpid del que ho fan 
els serveis. Però tot i així es 
va dibuixant la Tiana del 

Un acord històric

Fem junts un poble 
on tothom pugui 
viure, amb serveis 
per a les persones, 
un poble millor

futur amb els equipaments 
culturals, educatius i espor-
tius. També els sanitaris, 
que ara sí que han quedat 
petits, i d’aquí la idoneïtat 
de fer un CAP, pendent ara 
dels pressupostos 2025 de la 
Generalitat. La mobilitat de 
fa 20 anys es resol en aquell 
moment, però no hi ha una 
actualització ni planificació 
de com ha de ser la Tiana del 
futur per als vianants i pels 
cotxes. En part, pendent del 
desenvolupament urbanístic 
de Vessants 2 i can Matas, 
que havia d’aportar més 
vehicles. El camí dels fran-
cesos, el camí d’Alt d’Alella i 
Vessants faciliten la mobi-
litat per la corona exterior, 
però deixen pendent un cul 
de sac: la Ciutadella. Queda 
pendent tot el centre. Com 
ens movem? A peu i en 
cotxe. On aparquem? 

L’altre repte oblidat: el 
comerç. Els plans parcials es 
desenvolupen sense locals, 
i el transport, que sí que 
millora a Tiana als 90, creix 
amb l’obertura de grans 
superfícies fora del poble. 
Cap govern no sap o no pot 
afrontar el repte. El comerç 
vertebra i fa poble, crea 
comunitat i prosperitat, i 
és clau per al desenvolupa-
ment. 
Som hereus de la falta 
d’actualització dels serveis i 
de la poca visió dels darrers 

deu anys, i hem d’avançar 
cap a una transformació 
sostenible que doni res-
posta a les necessitats de la 
població. Ara cal fer un salt 
endavant. 
El gran repte, però, és fer co-
munitat. Que totes aquelles 
persones que han vingut a 
viure a Tiana perquè és el 
poble que han triat hi trobin 
les necessitats cobertes i 
facin el poble viu, que evitin 
el poble dormitori de la pla-
nificació del 1976. Per això 
cal un nou acord històric. 
Fent junts un poble on 
tothom hi pugui viure i amb 
tots els serveis. Escoltant 
tothom, amb rigor i respecte. 
Aprofitem aquest moment 
d’estabilitat per tirar enda-
vant polítiques públiques 
per a l’interès general, per a 
les persones, i que facin de 
Tiana un poble millor.

OAC

SERVEIS

PLENS MUNICIPALS

De dilluns a divendres 
De 8.30 h a 14.30 h
Dimarts 
De 16 h a 18 h

CITA PRÈVIA

WHATSAPP
93 395 50 11
ESCOLTA JOVE
673 10 27 63
SÍNDICA DE GREUGES
664 67 24 50
tiana.cat/sindicatura

FARMÀCIES 
tiana.cat/farmacies
POLICIA LOCAL
933 95 15 15
EMERGÈNCIES
112

Ajuntament de Tiana
Pl. Vila, 1
93 395 50 11
600 00 22 33
tiana.cat

VotsPLE ORDINARI SETEMBRE Junts PSC JxCat PP ERC NA

Aprovació del compte general del pressupost exercici 2023 10

Moció del PSC per la implementació del servei de bicicleta 
compartida de l’AMB a Tiana

11

Moció de Junts per Catalunya sobre el topall establert en la 
bonificació de l’IBI per a la instal·lació d’aprofitaments solars

12

Moció del PSC per la creació d’una línia d’autobús directa entre 
Tiana i el centre de Barcelona

12

Vots

Vots

PLE ORDINARI OCTUBRE

PLE EXTRAORDINARI OCTUBRE

Junts

Junts

PSC

PSC

JxCat

JxCat

PP

PP

ERC

ERC

NA

NA

Expedient contractació servei manteniment, conservació i 
neteja del verd urbà i de les basses públiques

Aprovació provisional de la modificació de l’ordenança fiscal 
reguladora de l’Impost sobre Béns Immobles

11

Moció del PSC i ERC per a l’estudi i millora de la mobilitat dels 
estudiants de l’institut a Tiana

Aprovació provisional del nou text de l’ordenança fiscal de les 
taxes del servei de recollida de residus domèstics

4

Moció del PSC sobre instal·lació de senyalització en suport a la 
pagesia i els horts locals de Tiana

Aprovació provisional del nou text de l’ordenança fiscal de les 
taxes del servei de recollida de residus comercials

Moció del regidor no adscrit per consensuar una ubicació per 
a la construcció d’habitatges socials 

13

8 5

9

412

Moció de Junts per Catalunya de suport als canvis legislatius 
per combatre la multireincidència delictiva

Moció del regidor no adscrit sobre la creació d’una comissió 
per reconèixer Carles Cardús, conegut com a Tiriti

13

13

Moció d’ERC per uns mitjans de comunicació plurals

Verificació Text Refós Pla Especial Can Fabregas

Aprovació provisional de la modificació de l’ordenança fiscal 
reguladora de l’impost sobre la plusvàlua

13

2

1

2

12

12

8

8

1

1

3

3
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El 47 de Tiana, primera part

Els impostos i les taxes han 
de ser justos, i per això, 
els socialistes de Tiana 
vam lluitar el 2023 contra 
l’augment del 24% que Junts 
per Tiana proposava, un 
increment que després es 
va demostrar innecessari. 
Vam arribar a un acord per 
reduir l’augment al 12%, amb 
el compromís de negociar 
la pujada d’aquest any. Ara, 
el govern ha anunciat que 
congelarà l’augment per al 
2025.
Tots aquells que anunciaven 
una nova pujada per l’any 
2025 i que els socialistes 
mentíem, ara què diran? 

Primer, l’IBI, i ara la taxa de residus
Com a mínim, estaria bé 
un reconeixement de la 
feina que el regidor Miquel 
Santiago va fer en el seu 
moment. Però ni l’esperem 
ni tampoc el necessitem, 
perquè nosaltres seguirem 
el nostre camí de treballar 
per la gent de Tiana.
Ara el govern, adduint lleis 
europees i estatals que 
l’obliguen, ha proposat una 
nova pujada, aquest cop a 
la taxa de residus. Estem 
d’acord en el principi que la 
taxa ha de cobrir totes les 
despeses del servei que es 
presta. Però Tiana té una 
singularitat: l’any 2001, quan 
es va eliminar la taxa de 
residus, es va incloure a l’IBI 
una part equivalent. Quan 
l’any 2013 es va tornar a po-
sar la taxa, en una situació 
econòmica molt dolenta, 
no es fa deflectir la part 

El PSC va 
aconseguir reduir la 
pujada de l’IBI a la 
meitat i ara lluita per 
la taxa de residus

proporcional inclosa a l’IBI, 
perquè llavors no era possi-
ble. I així fins al dia d’avui.
És a dir, que si ara es posa 
una nova taxa de residus 
sense deflectir la part equi-
valent que està inclosa  a 
l’IBI els tianencs i tianenques 
paguem per dues bandes.

L’alcalde i el regidor del PSC, Miquel Santiago. AJ TIANA

Aquests dies, després de les 
vacances d’estiu i de la festa 
major, als carrers i places de 
Tiana, hi ha un tema recu-
rrent en totes les converses: 
els pisos que es volen cons-
truir a Cals Frares.
Sobre este tema se han 
generado toda una serie de 
bulos como que los vecinos 
de Can Gaietà y la oposición 
no quieren que se construya 
viviendas públicas, que van 
a ir destinadas a menas y 
otro tipo de falacias.
De verdad, solo hay una y 
esta es que en donde el go-
bierno municipal ha decidi-
do construir estas viviendas 

es un terreno que se había 
prometido, licitado y estaba 
a punto de construirse un 
bosque urbano y un skate 
park. Lo demás es enredar y 
hacer filibusterismo pero de 
baja estofa.
Ahora los vecinos, con 
razón, reclaman lo que se les 
prometió y que en ningún 
momento se cuestionó hasta 
que ¡oh, sorpresa! el gobier-
no publica una noticia en la 
que dice que ha firmado con 
el IMPSOL un convenio para 
la construcción de unas 40 
viviendas de alquiler tem-
poral (cinco o siete años) en 
un terreno destinado para 
equipamientos, que es lo que 
necesita esta y otras zonas 
de Tiana.
El problema no viene de 
ahora. En Tiana, parece ser 
que no se ha planificado 
nunca nada. No sabemos 

La obligación de 
cualquier político es 
escuchar y atender 
y no prometer cosas 
que no va a cumplir

que es lo que necesitamos, 
o esa es la sensación que se 
transmite. Pero los vecinos 
y algunos si lo sabemos: 
servicios. El poble viu se re-
fiere a esto. ¿Verdad que en 
Montgat, sin ir más lejos, no 
entenderiamos que se hubie-
se construido la zona del Pla 
sin un mercado que alberga 
un gran supermercado y 
está rodeado de tiendas de 
proximidad como farmacia, 
peluquería o estanco? Pues 
en Tiana hacemos todo lo 
contrario. Ni en La Virrei-

na, ni en Los Vessants, Can 
Gaietà o Creu del Terme hay 
un espacio comercial o de 
equipamientos, que es lo que 
se reclama. Menos cemento 
y más equipamientos.
Son legítimas, pues, las rei-
vindicaciones de los vecinos 
y vecinas del barrio. De este 
y de otros. Y la obligación 
de cualquier político es 
escuchar y atender, y no 
prometer cosas que no va 
a cumplir, como la pasarela 
o “creiem que cal fer de la 
participació veïnal un eix 
primordial per la presa de 
decisions. Ens cal un Ajunta-
ment transparent i eficient, 
capaç de defensar els 
interessos dels tianencs a les 
administracions supramu-
nicipals i col·laborador amb 
els pobles veïns”. Cita literal 
de su programa electoral. 
Pues eso.
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Efectivament, estem dins 
d’un túnel fosc i llarg, i ens 
hem endinsat en aquest 
túnel d’ençà que el senyor 
Isaac Salvatierra va entrar 
en política a Tiana. Ja fent 
d’oposició, vàrem veure 
les seves maneres, on la 
crispació, els atacs personals 
i la demagògia ja apuntaven 
com una manera de ser, un 
tarannà. Un cop assolida la 
majoria absoluta, ha estat 
quan aquest túnel s’ha fet 
més fosc: cap mena de rela-
ció amb l’oposició (pressu-
postos, inversions, ubicació 
del possible nou CAP, el 
tema del Casal, canviar l’ús 

Llum al final del túnel

Des que el senyor 
Isaac Salvatierra va 
entrar en política, 
ens hem endinsat en 
un túnel fosc i llarg

d’uns terrenys destinats a 
equipaments a destinar-los 
a pisos dotacionals, ubi-
cació de la fira, recollida 
d’escombraries... absoluta-
ment en res important ha 
buscat consens amb la resta 
de partits polítics), gover-
nant d’esquena i contra els 
veïns (exemples clars són 
amb la plataforma d’afectats 
del Mascaró i recentment 
amb els veïns de Can Gaietà, 
que no només ignora les 
seves demandes, sinó que a 
més criminalitza els veïns 
titllant-los d’insolidaris, 
classistes o xenòfobs pel sol 
fet de no estar d’acord amb 
ell) i el que és pitjor, aquest 
ambient de crispació i de 
ruptura de la pau social que 
es viu a Tiana.
Però veiem llum al final del 
túnel. 
En l’àmbit polític, la irrupció 

d’un personatge d’aquestes 
característiques ha fet 
que tots els partits polítics 
hàgim après a dialogar i 
agrupar esforços pel bé de 
Tiana i el diàleg i les bones 
maneres s’han instal·lat en 
tots els partits polítics, cosa 
que augura un futur on la 
política de Tiana es basi en 
el diàleg, el consens i els bo-
nes maneres independent-
ment del que pugui opinar 
cadascú.
I també veiem llum, i molt 
brillant, en l’àmbit social. 

L’aparició d’una figura com 
la de l’alcalde Salvatierra 
ha fet que els veïns s’hagin 
vist obligats a organitzar-se 
i un altre cop veiem com han 
aparegut diferents plata-
formes per diferents motius 
com la de contra la pujada 
de l’IBI, la d’afectats del 
Mascaró o la recent AAVV 
de Can Gaietà i tenim cons-
tància que tant al Centre del 
poble com a la Ciutadella 
també hi ha iniciatives per 
crear més associacions de 
veïns. Fins ara a Tiana en 
teníem tres d’oficialment 
registrades, la Virreina, les 
Costes i els Vessants. Una 
associació de veïns és un 
element clau per fer comu-
nitat a tots els nivells i un 
òrgan molt útil a l’hora de 
presentar les demandes, ne-
cessitats o queixes al govern 
de torn.

A Tiana, hi havia hagut una 
gran sensibilitat per fomen-
tar les energies netes i re-
novables i  s’havia establert 
un ajut per a  la instal·lació 
de sistemes d’aprofitament 
tèrmic o elèctric d’energia 
solar a través de bonifica-
cions en el rebut de l’ Impost 
de Bens Immobles (IBI) 
Fins al 2023, aquesta bonifi-
cació era del 30% de la base 
imposable durant 5 anys si 
es reunien les condicions 
necessàries, amb l’única 
condició que aquests ajuts 
no podien superar el 50% del 
cost de la instal·lació.
De forma sobtada i unilate-

Subvenció de l’IBI per a plaques solars
ral, l’any 2024, el govern va 
canviar la normativa amb 
l’ordenança reguladora 
d’aquest impost. Per això, la 
reducció va passar a ser del 
50% per a 3 anys, amb un 
topall anual de 300 euros.
A causa d’aquesta inespe-
rada i retroactiva mesura, 
els que havien planificat 
la inversió en plaques 
fotovoltaiques amb unes 
condicions van veure com es 
canviaven las regles del joc a 
mig partit.
I, per si fos poc, tot això suc-
ceeix l’any que s’ha revisat 
a l’alça el tipus de gravamen 
d’aquest impost, de tal forma 
que s’ha donat la paradoxa 
que algunes llars amb la bo-
nificació vigent han hagut 
de fer-se càrrec d’un rebut 
de l’IBI amb un import supe-
rior al que tenien abans. 
Aquesta inquietud popular 

La regidora Montse 
Torres va iniciar un 
diàleg amb l’alcalde, 
que va resultar 
força productiu

va arribar al nostre grup 
municipal de tal forma que 
la nostre regidora, Montse 
Torres, va iniciar un diàleg 
directament amb el  senyor 
alcalde, que va ser força pro-
ductiu i que va concloure 
amb una moció presentada 
el passat 10 de setembre que 
va ser aprovada per unani-
mitat.
Fruit d’aquest procés 
impulsat per Junts x Cat, al 
ple del 15 d’octubre s’aprovà 
també per unanimitat la 
modificació de l’ordenança i 

es prorroga per quatre anys 
(2025-2029) la bonificació 
del 50% i es deixa sense 
efecte el topall dels 300 
euros. 
Per qüestions jurídiques, és 
impossible davant una orde-
nança executada retornar 
a les condicions anteriors, 
però considerem que aquest 
nou escenari podrà satisfer 
la reivindicació de la majoria 
del veïns i veïnes afectats. 
També  s’ha aconseguit 
durant aquest termini 
seguir potenciant, fins i tot 
amb més força que abans, 
l’aposta per les energies 
renovables.
Per finalitzar, volem agrair 
al grup de govern, al seu 
equip tècnic i a la resta de 
grups municipals el seu ajut 
i suport per aconseguir la 
regularització d’aquest im-
portant objectiu social.
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ÀLVAR SUÑOL I FRIDA CISA AVI I NETA: UN VINCLE FAMILIAR I, ARA, TAMBÉ ARTÍSTIC

“Viure l’Àlvar tant de prop ha 
despertat en mi la creativitat”
Àlvar Suñol ha estat un dels 
artistes més importants 
que ha tingut Tiana des que 
s’hi va instal·lar l’any 1975. 
Va arribar després d’anys a 
París, i assegura que sempre 
ho havia somiat: “De jove, 
sempre havia dit que em 
faria una casa a Tiana”. Ho 
va acabar fent, en una casa 
dissenyada per ell mateix, 
i, un cop aquí, va trobar “la 
plenitud”: “Vaig connectar 
amb la societat tianenca, em 
va sorprendre molt perquè 
hi havia un nivell cultural i 
creatiu molt gran, i m’hi vaig 
integrar totalment”.
L’Àlvar va participar de la 
vida de Tiana i va generar 
vincles amb molts artistes i 
activistes culturals. En molts 
d’ells va tenir una influència 
cabdal, i és per això que, ara, 
un grup d’amics del món 
de l’art tianenc ha decidit 
retre-li un homenatge. Des 
de mitjans de setembre, 
Can Riera acull l’exposició 

Estimat Àlvar, una idea 
liderada per Mario Tarragó 
i desenvolupada gràcies a 
la implicació de més d’una 
quinzena d’artistes del po-
ble. Cadascun d’ells ha triat 
una obra del pintor i l’ha 
reinterpretat amb la idea de 
reflectir la influència que 
l’Àlvar ha tingut en la seva 
trajectòria.

L’admiració d’una neta
Tarragó s’ha fet càrrec del 
comissariat de l’exposició, 
juntament amb Frida Cisa, 
neta i deixeble de l’Àlvar. La 
Frida té 23 anys, ha estudiat 
disseny de moda i, ara, s’està 
formant en Humanitats. As-
segura que el seu avi té molt 
a veure en la seva manera de 
ser i en les seves inquietuds: 
“Sobretot, amb la creativitat. 
Des de petita he vist un ar-
tista en el seu hàbitat i el fet 
de conviure amb un artista 
tant de prop ha despertat 
en mi aquesta part creativa 

i m’ha fet entendre com l’art 
pot formar part de la vida”.
La Frida i també la seva 
mare, la Noemí, s’han bolcat 
en l’exposició des que el 
Mario els va proposar la 
idea. I, per a l’Àlvar, aquesta 
implicació de la família en 
el projecte ha estat clau per 
al resultat final: “Qui millor 
que elles, que han estat par-
tícips d’aquestes obres i que 
coneixen la meva evolució 
com ningú? No hi podia 

haver un criteri millor per 
imaginar l’exposició”.

70 anys de creativitat
Estimat Àlvar és un recull 
de setze obres i, segons 
paraules de l’artista, “és tot 
just una petita retrospecti-
va”. L’Àlvar ha creat obres 
durant més de 70 anys i, per 
tant, n’hi ha moltes que han 
quedat fora de l’homenatge. 
Tot i això, l’artista diu que el 
resultat és “increïblement 
interessant i sorprenent”. 
N’està molt orgullós, com 
també ho està la seva neta: 
“Ha estat un procés llarg, 
però molt divertit. Més enllà 
del resultat, que és brutal, 
he pogut endinsar-me en un 
exercici en què he conegut 
coses noves de l’Àlvar artista 
i també de l’avi”.
L’exposició es pot visitar fins 
al 10 de novembre, cada tar-
da, de dimarts a divendres, i 
els caps de setmana —matí i 
tarda—, a Can Riera.

 T I A N E N C S

La Frida, neta 
de l’Àlvar, és 
comissària de 
l’exposició que 
homenatja el 
seu avi, gran 
influent a Tiana


